



The Fourth Forum on Cantonese Linguistics
(FoCaL-4)

2021.5.29
香港浸會大學（網上形式）
Hong Kong Baptist University (virtual)

程序表

Programme

(資料截至 2021 年 5 月 22 號 as on 22nd May 2021)

主辦 Organizers

香港浸會大學英國語言文學系
Department of English Language and Literature,
Hong Kong Baptist University
香港語言學學會
The Linguistic Society of Hong Kong



贊助 Sponsors

香港浸會大學文學院
Faculty of Arts, Hong Kong Baptist University
香港浸會大學語言研究文學碩士課程
Master of Arts in Language Studies, Hong Kong Baptist University



第四屆粵語語言學論壇 The Fourth Forum on Cantonese Linguistics (FoCaL-4)
[網上登記 Online registration](#) | [ZOOM 會議註冊連結 ZOOM registration link](#)

8:45 am – 9:00 am	報到 Registration
9:00 am – 9:30 am 特邀演講 Invited speech	劉擇明 香港教育大學 兩種「寫廣東話」嘅形態：粵語書寫嘅社會語言學模型
第一場 First Session	
9:30 am – 10:00 am	Ryan Ka Yau LAI University of California, Santa Barbara The Cantonese Causative-resultative Construction as a Dynamic Subnetwork of Constructions
10:00 am – 10:30 am	Justin LEUNG University of Toronto Variation in Directional Motion Event Expression in Toronto Heritage Cantonese
10:30 am – 11:00 am	Yihan ZHOU University of Illinois at Urbana-Champaign Getting Things Done in Cantonese: Mapping the Variants of <i>gaau dim</i> with Geo-tagged Data
11:00 am – 11:15 am	茶歇 Tea Break
第二場 Second Session	
11:15 am – 11:45 am	Jiahui HUANG University of Washington An Analysis on the Postverbal Suffix <i>dou2</i> in Cantonese
11:45 am – 12:15 pm	Roger Yu-Hsiang LO¹, Justin LEUNG², Angelika KISS² ¹ University of British Columbia, ² University of Toronto Perceiving Rhetorical Questions in Cantonese
12:15 pm – 12:45 pm	Jonathan Him Nok LEE¹, Regine Yee King LAI¹, Stephen MATTHEWS², Virginia YIP¹ ¹ The Chinese University of Hong Kong, ² The University of Hong Kong <i>M4 hai6 aa3</i> “No”: A Corpus-based Case Study of the Intonation Patterns of Cantonese-English Bilingual Children
12:45 pm – 2:00 pm	食晏 Lunch

2:00 pm – 2:30 pm 特邀演講 Invited speech	Caicai ZHANG The Hong Kong Polytechnic University Neuroplasticity of the Tone-deaf Brain
第三場 Third Session	
2:30 pm – 3:00 pm	Minghao ZHENG The Chinese University of Hong Kong Constraints of Tones, Vowels, and Consonants in Cantonese
3:00 pm – 3:30 pm	滕濟民 廣西大學 珠三角曾三與梗三四的層次分析
3:30 pm – 4:00 pm	楊蕙穗 廣西大學 廣西玉林興業縣城隍話音系及語音特點 ——兼論與玉林話語音的差異
4:00 pm – 4:15 pm	茶歇 Tea Break
第四場 Fourth Session	
4:15 pm – 4:45 pm	Ka-Wing CHAN City University of Hong Kong <i>Le5, le4, ba</i>: The Syntax of SFPs across Cantonese and Mandarin
4:45 pm – 5:15 pm	Esther LAM University of Edinburgh Cantonese Bare Classifiers as Iota
5:15 pm – 5:45 pm 特邀演講 Invited speech	John C. WAKEFIELD Hong Kong Baptist University Loanwords as False Friend Cognates
5:45 pm – 6:00 pm	閉幕式 Closing

會議須知

Instructions

【報告時間】

每場報告長 30 分鐘，分兩部分：頭 5 分鐘簡述要旨（類似「電梯簡報」）；後 25 分鐘加以闡釋，中途聽眾可以隨意發問、評論。

【報告語言】

粵語、英文、普通話

Presentation time

Each presentation would be 30 minutes long. In the first five minutes we encourage our presenters to deliver the main idea (like an elevator pitch), followed by a 25-minute presentation with details and explanation, interspersed with questions and comments from the audience.

Presentation language

Cantonese, English and Mandarin

鳴謝

Acknowledgments

衷心感謝香港浸會大學英國語言文學系、香港語言學學會、香港浸會大學文學院同語言研究文學碩士課程嘅大力支持，同時好感激劉擇明博士、莊域飛博士同張偲偲博士（按姓氏英文排序）嘅熱心幫忙，使得今次論壇順利籌辦。

We would like to express our gratitude to the support of Department of English Language and Literature of Hong Kong Baptist University, The Linguistic Society of Hong Kong, Faculty of Arts and Master of Arts in Language Studies of Hong Kong Baptist University, as well as the great help from Dr. Chaak Ming LAU, Dr. John C. WAKEFIELD and Dr. Caicai ZHANG (in alphabetic order of surnames).

第四屆粵語語言學論壇籌委

The Organizing Committee of The Fourth Forum on Cantonese Linguistics

【有關我哋】

我哋係一班對粵語語言學有興趣嘅研究生。由 2017 年夏天開始，我哋一直有搞一啲非正式嘅讀書會。呢個模式對我哋幫助好大，所以我哋希望更進一步，發起呢個以學生為主嘅粵語語言學論壇（簡稱 FoCaL）。

【目標】

我哋想建立一個平台，等學生可以分享最新研究進展、聽取同儕意見。目前唔同院校嘅學生交流唔多，有鑑於此，我哋希望論壇能夠促進跨院校嘅交流同合作。

About us

We are a group of postgraduate students who are interested in Cantonese linguistics. We have been running as an informal reading group since summer 2017. Benefited much from our fruitful discussion, we would like to take a step further to organize a student forum on Cantonese linguistics.

Aim

We hope to establish a friendly platform for students to present their latest work and receive various peers' comments. In light of limited intellectual exchange among students across different institutes, we also hope the forum can stimulate inter-institute collaboration.

【籌委名單】（按姓氏英文排序）

陳嘉穎（香港城市大學翻譯及語言學系）
陳啟禮（香港中文大學研究院畢業生）
陳樞嵐（香港中文大學語言學及現代語言系）
李謙諾（香港中文大學中國語言及文學系）
李梓明（南加州大學語言學系）
楊一可（香港理工大學中文及雙語學系）
葉家輝（耶魯大學語言學系）
曾綉薇（香港中文大學中國語言及文學系）

List of organizing committee members (in alphabetic order of surnames)

Ka-Wing CHAN (Dept. of Linguistics and Translation, CityUHK)
Kenith Kai-Lai CHAN (Graduate of CUHK)
Sheila Shu-Laam CHAN (Dept. of Linguistics and Modern Languages, CUHK)
Him Nok LEE (Dept. of Chinese Language and Literature, CUHK)
Tommy Tsz-Ming LEE (Dept. of Linguistics, USC)
Yike YANG (Dept. of Chinese and Bilingual Studies, HK PolyU)
Ka-Fai YIP (Dept. of Linguistics, Yale)
Xiuwei ZENG (Dept. of Chinese Language and Literature, CUHK)

我哋誠摯邀請有興趣嘅同學聯絡我哋，一齊傾吓下屆論壇事宜，希望最終由唔同院校接力主辦，促進各院校學生交流。

For FoCaL-5 next year, we look forward to contributions from any interested colleagues. Feel free to contact us. We hope to facilitate the communication of students from different institutes by changing the host institute annually.

網址 Website : <http://focahongkong.wordpress.com>

電郵 Email : focahongkong@gmail.com